
contemporània avanci. 

Quines exposicions has fet? 
N ' he fet moites, més 

de dues-centes. El fotògraf 
professional necessita el mer-
cat internacional perqué el 
col-leccionisme fotogràfic, és 
molt nou, a diferència del de 
la pintura amb segles de 
tradició i això fa que les 
possibilitats de venda siguin 
molt més limitades. Aleshores 
si el mercat locai és l imitât, 
s ' han d ' obrir mercats inter-
nacionals. D ' altra banda, la 
fotografia té unes possibili-
tats de movilització molt més 
grans que la pintura i permet 
que una exposició pugui anar 
d ' una ciutat a I ' altra amb 
pocs problèmes de trasllat. 
També com que les cotitza-
cions de les fotografíes són 
molt més baixes que les de la 
pintura, el fotògraf necessita 
tenir més possibilitats de ven-
da. Per això un fotògraf ha 
de fer moites exposicions si 
s ' hi vol dedicar professional-
ment. 

En quins llocs has exposât? 
A unes quantes ciutats 

espanyoles, a Alemanya, a 
Franga, ItàHa i d ' altres pai-
sos europeus, també ais Es-
tais Units," a Turquía, etc. 
En aquests moments on tinc 
un cert mercat és sobretot a 
Alemanya, a França i a Es-
tats Units, que és on tinc ga-
leries d ' art que em represen-
ten. A vegades és el marchand 
que s ' encarrega de fer-te fer 
exposicions i jo no sempre 
me' n assabento. Sé que he 
exposât a una sèrie de llocs 
perqué m ' ho han dit. Algu-
nes exposicions són itinerants 
i a mesura que es van venent 
les obres, n ' envió de noves. 

Com es troba el nostre país 
en relació a la fotografia? 

Estem a anys llum d 'a l -
tres pai'sos europeus. En a-
quest moment hi ha inclús un 
projecte curios: un cr i t ic fran-
cés està préparant una expo-
sició de la història de la foto-
grafia espanyola, uti l i tzant ex-
clusivament fotografíes que. 

han estât adquirides per col^ 
leccions i museus públicsfran-
cesos, quan aqui' a Espanya 
no n ' hi ha cap que tingui 
una col-lecció mi'nimament 
representativa. Que això es 
pugui fer a França (com es 
podría fer en altres pai'sos) 
indica el retard que hi ha aquf 
i el fet que això es pagará 
a la llarga amb diners i si és 
que es pot; a part que es farà 
amb un retràs considerable i 
com sempre ens vindran de 
fora a dir quins són els clàs-
sics de la nostra fotografia. 

Has participât en concursos? 
Vaig començar en el 

món del concurs. Però cap 
r any 76 ho vaig deixar del 
to t perqué el concurs més 
que formar, deformava. Fa uns 
mesos a Alemanya em van 
donar un premi, però no per 
un concurs, sino que és un 
guardó per premiar la trajec-
tòria fotogràfica al llarg d ' u-
na sèrie d ' anys. A mi em sa-
tisfà molt més això que no 
el premi d ' u n concurs. 

Què es valora d' una fotogra-
!fia? 
! En primer Hoc, sóc con-
trari a jutjar una fotografia 
Jndividualment. Penso que una 
fotograf ia és com una pàgina 
d ' un llibre. Una fotografia 
té sentit quan s' articula amb 
altres i això produeix una sè-
rie. 

Es poden valorar moites 
coses en fundó deis diferents 
plantejaments crítics o esté-
tics. Es molt difíci l en poques 
paraules definir-ho. Penso que 
cal desconfiar de tot allò que 
de .seguida agrada, perqué si 
de seguida agrada vol dir que 
no hi ha esforç i que de la ma-
teixa manera que agrada pot 
arribar a cansar. Quan una 
cosa entra de seguida és que 
està sintonitzant amb les pau-
tes de gust, que ja tenim i 
per tant no està innovant. 
Penso que les coses ens han de 
desagradar una mica ... i és 
molt subtil dir fins quan ens 
han de desagradar ... aquí en-
tra el grau d ' in tu i ' c ió de cada 
un. 

L ' a r t i s t a , al seu despatx de trebal l . 
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